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Meditatie

Rondom Jeruzalem zijn bergen; alzo is de HEERE rondom Zijn volk, 
van nu aan tot in der eeuwigheid.

Psalm 125 vers 2

De Heere zegt bij monde van Petrus: ‘Gij 
zijt een heilig volk, een verkregen volk; 
opdat gij zoudt verkondigen de deugden 
Desgenen Die u uit de duisternis geroe-
pen heeft tot Zijn Wonderbaar licht.’  
(1 Petrus 2)

In dit verband denken we aan Mozes. Mo-
zes was door God aangesteld als leidsman 
van het volk van Israël. Maar wanneer het 
einde van zijn leven komt, dan ziet hij dat 
volk van Israël en zegt hij in Deuterono-
mium 33: ‘Welgelukzalig zijt gij, o Israël!’ En 
waarom dan? Gij zijt een volk verlost 
door de Heere, het schild uwer 
hulp en Die een zwaard is uwer 
hoogheid: daarom zullen zich 
uw vijanden geveinsdelijk aan 
u onderwerpen, en gij zult op 
hun hoogten treden! En dat 
woord van Mozes ziet op het 
geestelijk Israël van alle tijden, 
hetwelk de Heere Zich bijeen 
vergadert van alle einden der 
aarde. Ook in het midden van 
ons heeft God dat gedaan 

en dat zal Hij blijven doen, want hij zal 
Zijn Naam voortplanten van geslacht tot 
geslacht. Maar weet ge waar het voor ieder 

mens persoonlijk op aan komt? Of u ook bij 
dat  geestelijke Israël behoort. Dat wij leer-
den vragen: Heere, geef ook mij dezelfde 
genade als Uw volk. Werk de keuze in mijn 

hart als van Ruth: Uw volk is mijn 
volk. Uw God is mijn God. Of de 

keuze van Mozes. Zijn ogen wa-
ren geopend voor het vergan-
kelijke van alles wat buiten God 
is: voor de wereldse rijkdom, 
voor de wereldse grootheid. 
Het is allemaal niets. Neen 
men behoeft de weldaden en 
zegeningen, die God geeft niet 
te verachten. Integendeel. Men 
moest die wel hoogachten. 
Mozes was rijk en een geleerd 

Ds. C. van der Poel
predikant te  
Yerseke van  

1965 tot 2001

Uw volk is mijn volk.  
Uw God is mijn God.
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man. Hij was onderwezen in al de wijsheid 
der Egyptenaren. Hij was een zeer ontwik-
kelde man. Maar van hem staat geschre-
ven: Verkiezende liever met het volk Gods 
kwalijk behandeld te worden, dan voor 
een tijd de genieting der zonde te hebben. 
Achtende de versmaadheid van Christus 
meerdere rijkdom te zijn dan de schatten 
van Egypte; want hij zag op de vergelding 
des Loons.

Jeugd, jonkheid, de wereld is ijdelheid, 
de zonde baart ten slotte de dood. De 
wereld gaat voorbij en haar begeerlijkheid; 
maar die de wil van God doet, blijft in der 
eeuwigheid. Buig uw knieën en vraag of 
God uw ogen openen wil om het geluk van 
Gods volk te zien. Niet als Biliam, die zag 
ook het geluk van Gods volk, maar hij be-
geerde God niet tot zijn deel te hebben. Hij 
wilde alleen maar gelukkig zijn als hij ging 
sterven. De HEERE Die bij monde van de 
dichter zegt, dat bergen rondom Jeruzalem 
zijn en alzo de HEERE rondom Zijn volk 
is, breide Zijn volk in ons midden nog uit. 
Dat velen mochten worden toegebracht 
tot de Gemeente die zalig zal worden om 

te verkondigen de deugden Desgenen 
Die hen geroepen heeft. Om de deug-
den te verkondigen uit een verbroken en 

verbrijzeld gemoed, want daar begint het 
mee, uitroepend: O God wees mij zondaar 
genadig, en daar eindigt het ook mee. 

Wij hebben reeds aangehaald, zulk een 
volk houdt de Heere Zich nu over. En wat 
is dan de troost van de Kerk? De troost 
van de Kerk is, dat de Heere Dezelfde 
blijft, gisteren en heden en tot in der 
eeuwigheid. Dat laat Hij Zijn Kerk onder-
vinden naar Zijn welbehagen. Door al 
Zijn deugden aangespoord, maakt Hij het 
waar: Rondom Jeruzalem zijn bergen: alzo 
is de HEERE rondom Zijn volk, van nu aan 
tot in der eeuwigheid.

Wijlen ds. Chr. van der Poel 

alzo is de HEERE rondom 
Zijn volk, van nu aan  

tot in der eeuwigheid.
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Voorwoord

Beste lezer,

Voor u ligt weer een keurig verzorgde uitgave van ‘Een vaste koers’. Diverse scri-
benten hebben de pen opgevat en laten ons een kijkje nemen in de politieke prak-
tijk van alle dag. Maar dat niet alleen, deze uitgave staat bijna geheel in het teken 
van het 50-jarig bestaan van onze gemeente Reimerswaal. 

Voor velen kwam het als een verrassing, 
het vertrek van onze zeer gewaardeerde 
wethouder Jaap Sinke. In deze uitgave 
een interview met Jaap Sinke waarin we 
terugblikken op het wethouderschap van 
de achterliggende jaren. 

Tweede Kamerlid Roelof Bisschop steekt 
ons als Zeeuwen een hart onder de riem. 
De komst van de marinierskazerne komt 
er (onbegrijpelijk) niet. Hij schrijft er het 
een en ander over. Verder worden 
we door Ad Meeuwsen en Jaap 
Sinke meegenomen door 50 
jaar gemeente Reimerswaal. 
In de volgende uitgave D.V. 
hopen we een aantal inter-
views met oud-raadsleden te 
plaatsen.

Ook de SGP-jongeren laten 

zien waar ze in het achterliggende seizoen 
mee bezig geweest zijn en stelt een nieuw 

bestuurslid zich voor. Ook vanuit de 
raad en de Provinciale Staten is 

er weer een boeiende bijdrage 
geleverd.

Er is nog veel meer te noe-
men, leest u mee?

Martin van Manen
Secretaris PR-commissie 
SGP Reimerswaal

Martin van Manen
Secretaris

PR commissie

Deze uitgave staat bijna 
geheel in het teken van het 
50-jarig bestaan van onze 
gemeente Reimerswaal.
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Van de voorzitter
De reis door dit jaar is alweer enkele weken oud. Wethouder Jaap Sinke heeft zijn 
vertrek aangekondigd. Ruim 16 jaar heeft hij zich mogen inzetten voor geheel 
Reimerswaal. Door de fractie en het bestuur is op de achtergrond gezocht naar een 
bekwame opvolger. Daarover bent u intussen geïnformeerd. Bid voor hen die in de 
maatschappij uitgaan op de grondslag van Gods Woord! Dit jaar bestaat de gemeente 
Reimerswaal 50 jaar.

Wij reizen door een wereld vol rumoer. 
Op die reis horen we van oorlog, 
epidemieën, sterven, verdeeldheid, 
blijdschap en verdriet. Dichtbij en veraf. 
We kijken er even van op en reizen weer 
verder. Ieder heeft zo zijn bezigheid. 
Gevangen in het hier en nu.

Het schrijven wilde deze keer niet zo 
vlotten. Hoe moet dat als SGP in deze 
tijd vol toenemende verwarring? In 
Lukas 12 vinden we een wijze en dwaze 
reiziger. De wijze reiziger zag door genade 
reikhalzend uit naar de komst van zijn 
Bruidegom. Dat kon je aan hem zien. 
Zijn outfit was reisklaar. Zodra erop de 
deur geklopt werd stond hij op om open 
te doen. Het was wel een reis vol 
beproeving. Er wordt gesproken 
over vier nachtwaken. Hij werd 
door Gods Geest wakende 
gehouden. 

De andere reiziger dacht 
dat het nog wel even zou 
duren. Vandaag geen tijd, of 
misschien nog tijd genoeg 
of iedere keer afgeleid. Hij 

ging zich te buiten aan eten en drinken, 
en werd dronken. Zijn reis eindigde 
afschuwelijk. Hij werd afgescheiden 
en geplaatst bij de ontrouwen en 
ongelovigen.  Nu gaat uw en mijn reis 
iedere dag verder, maar eindigt ook zeker. 
De HEERE geeft ons nog raad: ‘Gij dan, zijt 
ook bereid; want in welke ure gij het niet 
meent, zal de Zoon des mensen komen’.
Zien/merken ze het aan ons SGP’ers dat 
we Zijn voetstappen wensen na te volgen? 
Dan zijn we bewogen met onze naaste in 
welke vorm dan ook. Wat komen we dan 
alles tekort. 
Die wijze reiziger was ondanks veel 
zwerftocht en benauwdheid gelukkig. Zijn 
reis eindigde in God Drie-enig!

‘Ik beveel u Gode, en den woorden 
Zijner genade, Die machtig is 

u op te bouwen, en u een 
erfdeel te geven onder al de 
geheiligden.’ (Hand 20:32b)
Wilt u het tekort voorbijzien? 
D.V. volgende keer weer een 
nieuwe poging.

Uw voorzitter,
P.J. (John) Dorst

John Dorst
voorzitter  

GA Reimerswaal
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Een halve eeuw Reimerswaal
Het zal niemand zijn ontgaan, dat onze gemeente op 1 januari van dit jaar een 
halve eeuw bestond. Onder het motto ‘Hroôs op Reimerswaal’ wordt daar in de 
komende maanden op verschillende manieren aandacht aan besteed. In deze 
bijdrage richten we ons op de politieke ontwikkelingen in de afgelopen vijftig jaar, 
waarbij de nadruk valt op het begin. Het geheel is een beetje cijfermatig van aard, 
dus span u een weinig in!

Aan het ontstaan van de gemeente 
Reimerswaal ging een heel traject vooraf. 
Op zich is dat begrijpelijk, want de 
vorming van één gemeente betekende 
het einde van de zelfstandigheid van de 
gemeenten Krabbendijke, Kruiningen, 
Rilland-Bath, Waarde en Yerseke. Hoewel 
de gemeentelijke herindeling in het ene 
dorp meer emoties opriep dan in het 
andere dorp, waren veel inwoners toch 
wel benieuwd hoe een en ander zich in 
de praktijk zou ontwikkelen. Discussies 
waren er ook, bijvoorbeeld over de vraag 
hoe de nieuwe gemeente zou moeten 
heten en welk dorp de burgemeester 
mocht leveren. Wat naam betreft, is er 
uiteindelijk gekozen voor Reimerswaal. 
Of dat, achteraf gezien, nu wel de beste 
keuze is geweest, kan worden 
betwijfeld. Immers, als je in 
den lande vertelt dat je uit 
Reimerswaal komt, levert dat 
gefronste wenkbrauwen op. 
‘Reimerswaal? Waar ligt dat?’ 
Noem je echter Yerseke of 
Kruiningen (‘O ja, Kruiningen-
Perkpolder’) dan begrijpt men 
direct dat je uit Zeeland komt. 

Voor burgemeester viel de keuze op mr. 
C.P. Pijl Hogeweg, sinds 1966 eerste burger 
van Yerseke. Vooral in Kruiningen werd 
die keuze betreurd. Daar stond echter 
tegenover, dat het nieuwe gemeentehuis 
in Kruiningen werd gebouwd en niet in 
Yerseke, zoals sommigen wellicht stiekem 
hadden gehoopt. En voor Krabbendijke 
was er een troostprijs: burgemeester 
Pijl Hogeweg vestigde zich in de statige 
burgemeesterswoning aan de Johan 
Willem Frisostraat.

Centrale Kiesvereniging Reimerswaal
Hoewel er binnen de plaatselijke 
SGP-afdelingen verschillend over de 
gemeentelijke herindeling werd gedacht, 
leidde dit gelukkig niet tot conflicten. 

Zo meldde de Scheldebode op 12 
september 1969, dat er op 

voorstel van een daartoe 
ingestelde commissie 
van voorbereiding ‘een 
overkoepelende centrale 
kiesvereniging voor 
Reimerswaal’ was opgericht. 
Het voorzitterschap hiervan 
was in handen van J.A. Don 

Wethouder  
J.P. Sinke
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uit Kruiningen. J.J. van Damme uit Yerseke 
verzorgde het secretariaat en J. Hoekman 
uit Rilland bewaakte de financiën. De 
andere bestuursleden waren W.B. de 
Feyter en W. Koster uit Krabbendijke, C. 
Goud uit Waarde en L. de Wolf uit Yerseke. 
In hetzelfde artikel in de Scheldebode werd 
de kandidatenlijst van de SGP voor de 
gemeenteraadsverkiezingen vermeld. Deze 
lijst werd aangevoerd door H. Cornelisse 
uit Yerseke, gevolgd door W. Koster uit 
Krabbendijke, J.A. Don uit Kruiningen, 
C. Goud uit Waarde en J. Hoekman uit 

Rilland. Van de overige vijftien kandidaten 
kwamen er drie uit Yerseke (T.J. Vogelaar, 
J.J. van Damme en M.M. Weststrate), drie 
uit Rilland (A. Wiegersma, P. Geense en J.J. 
Mieras), drie uit Waarde (I.A.M. Koster, J. 
Sinke en M.J. Goud), twee uit Krabbendijke 
(J.P. Hage en J. Zandijk), twee uit Kruiningen 
(A.P. Bruinooge en Joh. van den Berge) 
en twee uit Oostdijk (K. Ruissen en M. 
Verschuure). ‘Bij de opstelling van de 
lijst is ernaar gestreefd zoveel mogelijk 
kernen door een SGP-raadslid te doen 
vertegenwoordigen’, zo besloot het artikel. 
Dat laatste uitgangspunt – een goede 
verdeling over de kernen – speelt nog 
steeds een rol van betekenis, zij het, dat 
er in de loop der jaren steeds meer naar 

deskundigheid en beschikbaarheid is 
gekeken.

Een meevallende uitslag
Op 27 november 1969 werden de 
gemeenteraadsverkiezingen gehouden. 
Met het behalen van 4 van de 17 
raadszetels viel de uitslag voor de SGP 
niet tegen. H. Cornelisse, J.A. Don, C. Goud 
en W. Koster kregen daarmee zitting in 
de gemeenteraad. Eerstgenoemde werd 
tevens tot wethouder gekozen. De PvdA 
mocht eveneens een wethouder leveren 
in de persoon van C. Slabbekoorn. In 
februari 1970 schoof J.A. Nieuwenhuijse 
(ARP) als derde wethouder aan. Wat 
verder aan de uitslag opvalt is, dat de 
PvdA met 2342 stemmen als grootste 
partij uit de bus kwam, gevolgd door de 
SGP met 2272 stemmen, de CHU met 1785 
stemmen, de VVD met 1109 stemmen, 
de ARP met 953 stemmen, de KVP met 
815 stemmen, de lijst Van Fraassen met 
395 stemmen en de Boerenpartij met 256 
stemmen. De zetelverdeling was als volgt: 
PvdA en SGP 4 zetels, CHU 3 zetels en 
ARP, KVP en VVD 2 zetels. Met dit bestuur 
ging de gemeente Reimerswaal op 1 
januari 1970 van start.

Gestage groei
Hoewel het verleidelijk is om ook de 
volgende twaalf verkiezingsuitslagen te 
analyseren, doen we dit niet. We beperken 
ons nu tot de hoofdlijnen. Als eerste valt 
op, dat de SGP in de afgelopen vijftig jaar 
altijd een wethouder heeft mogen leveren. 

Wel mogen we dankbaar 
zijn voor de grote trouw  

van de achterban.
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Achtereenvolgens waren dat H. Cornelisse 
(1970-1986), A.P. Bruinooge (1986-1998), 
J.A. Bliek (1998-2006) en ondergetekende 
(2006-2020). Het tweede dat opvalt is, 
dat het aantal zetels voor de SGP in de 
gemeenteraad altijd is gegroeid: van 1970 
tot 1974 vier zetels, van 1974 tot 1994 
vijf zetels, van 1994 tot 2002 zes zetels 
en vanaf 2002 zeven zetels. Het aantal 
stemmen is eveneens fors gegroeid: van 
2272 in 1969 tot 4179 in 2018. Laat echter 
duidelijk zijn, dat er geen enkele reden is 
om ons hiervoor op de borst te kloppen! 
Wel mogen we dankbaar zijn voor de 
grote trouw van de achterban. Hoewel 
ook zij over bepaalde besluiten wel eens 
teleurgesteld geweest zullen zijn, hebben zij 
ons nooit in de steek gelaten.

De gemeenteraad uit de periode
1994-1998
Wat bij het terugblikken op de afgelopen 
vijftig jaar eveneens opvalt is, dat 
Reimerswaal in die periode slechts zes 
burgemeesters gehad: C. Pijl Hogeweg 
(1970-1976), H. Boer (1977-1986), A. 
Verbree (1987-2005), A.J. Huisman (2005-
2016), P.A. Zoon (2016-2017) en mevr. 
J.S. van Egmond (2017-heden). Het 
aantal wethouders valt ook erg mee. 
Het waren er slechts zestien. Naast de 
vier reeds genoemde SGP’ers waren 
dat: C. Slabbekoorn, I.N. Lindenberg, C.J. 
Knuit, mevr. D. Louwrink en C.A. Verburg 
van de PvdA, J.A. Nieuwenhuijse, J.W.P. 
Cornelissen, J.C. Jansen en J.J.L. de Kunder 
van het CDA, M. van Overloop van de BBR, 

De gemeenteraad uit de periode 1994-1998.
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I. Vogelaar van de VVD en D.A. Verburg van 
Leefbaar Reimerswaal. Het geringe aantal 
burgemeesters en wethouders duidt er 
mijns inziens op, dat het goed toeven is 
in onze gemeente en dat er in bestuurlijk 
opzicht maar weinig schokkende dingen zijn 
gebeurd. Uiteraard willen we dat graag zo 
houden!

Niet dwingend en dominant 
Wat de positie van de SGP betreft, 
mogen we beslist niet klagen. Hoewel 
we al weer sinds 1974 de grootste partij 
in Reimerswaal zijn en buitenstaanders 
ons wel eens van machtsmisbruik 
beschuldigen, is dit niet terecht. Dat 
we een bepaalde invloed op het beleid 
hebben, zal duidelijk zijn, maar ‘dwingend 
en dominant’ zijn we zeker niet! Dat 
heeft ook geen zin, want om bepaalde 
idealen te kunnen verwezenlijken, heb 
je altijd de steun van andere partijen 
nodig. Daarnaast hebben we goede 
voorstellen van welke partij dan ook, 
nooit tegengehouden! Betrof het echter 
principiële zaken, zoals bijvoorbeeld de 
zondagsrust, dan was het bij iedereen 

bekend dat daarover niet met ons valt te 
onderhandelen. Immers, de vaste koers 
van Gods Woord was (en is!) daarin niet 
alleen leidend, maar ook beslissend!

Ten slotte
Wat het toekomstig functioneren van de SGP-
fractie betreft, sluit ik me graag aan bij de 
woorden die burgemeester E.J. Nieuwenhuis 
van Waddinxveen, voorzitter van onze 
bestuurdersvereniging, onlangs in De Banier 
schreef: ‘Ook in het komende decennium 
moeten we blijven nadenken over een 
passende vertolking van onze boodschap. 
Dat betekent met zorg onze woorden kiezen 
en ons realiseren wat deze woorden voor 
uitwerking hebben bij anderen. We kunnen 
de komende jaren niet zonder een vaste 
koers en een werkelijk fundament. We 
hebben wijsheid, inzicht en rust nodig. In de 
wetenschap dat Hij regeert. Zo kernachtig 
samengevat in het bekende lied:

Rust mijn ziel, uw God is Koning,
Heel de wereld Zijn gebied.
Alles wisselt op Zijn wenken,
Maar Hij Zelf verandert niet.’

Overzicht van het aantal SGP-stemmen in Reimerswaal over de periode 1969-2018

 1969 1974 1978 1982 1986 1990 1994 1998 2002 2006 2010 2014 2018
Hansweert 16 17 15 22 19 10 22 8 3 7 10 5 17
Krabbendijke 700 790 849 923 1049 1038 1029 1030 1041 1063 1096 1150 1120
Kruiningen 354 459 512 560 619 674 709 756 811 869 863 812 908 
Rilland-Bath 175 189 178 198 188 199 201 148 177 180 181 179 184 
Waarde 220 243 255 256 251 273 291 307 340 344 350 397 413
Yerseke 807 933 1032 1074 1087 1143 1164 1113 1105 1187 1138 1276 1300
Oostdijk            231 237

Totaal 2272 2631 2841 3033 3213 3337 3416 3362 3487 3650 3638 4050 4179
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Van de wethouder
Het voelt nog een beetje onwennig, om na de aankondiging van mijn vertrek als 
wethouder deze rubriek voor de laatste keer te verzorgen. Toch is het goed om ook 
in dit nummer een terugblik te geven en stil te staan bij die zaken, die in de periode 
november-februari de aandacht vroegen. Wel moet worden beseft, dat er tussen het 
schrijven van dit artikel en de verschijning van ‘Een vaste koers’ het een en ander 
kan zijn gewijzigd. 

Nieuwe ontsluiting van Yerseke
Een zaak die bijna wekelijks de aandacht 
vroeg, was de nieuwe ontsluiting van 
Yerseke. Omdat het Rijk hier niet aan 
mee wil betalen en de financiële polsstok 
van de provincie niet verder reikt dan 
ongeveer veertig miljoen euro, is een 
rechtstreekse aansluiting van Yerseke op 
de A58 momenteel niet haalbaar. Om die 
reden moet er naar een alternatief worden 
gezocht. Vanwege het massale verzet tegen 

de zogenaamde bruine variant - dwars 
door het Kaasgat – is het niet onmogelijk 
dat er alsnog voor de roze-zwarte variant 
wordt gekozen. In dat geval zal de 
Zanddijk vanaf de rotonde bij Nishoek 
tot aan de afslag naar Oostdijk worden 
verbreed en zal er vanaf dat punt een 
nieuwe weg in oostelijke richting worden 
aangelegd. Hiermee ontstaat er een goede 
ontsluiting voor het vrachtverkeer van 
bedrijventerrein Olzendepolder en zal het 

Jaap Sinke, wethouder
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verkeer op de (bochtige) Molendijk fors 
afnemen. Hoewel de rode variant – met 
een rechtstreekse aansluiting op de A58 – 
ook onze voorkeur heeft, is inmiddels wel 
duidelijk geworden dat het gat van ruim 
twintig miljoen euro voor de provincie te 
groot is om te kunnen overbruggen. Als 
gemeente zijn we daar evenmin toe in staat. 
Bovendien is het niet goed om de rekening 
van dergelijke investeringen bij toekomstige 
generaties te leggen. 
Daarnaast bereiken ons signalen, dat de 
ontsluiting van Yerseke in de Staten van 
Zeeland concurrentie heeft gekregen van de 
drukke Midden-Zeelandroute, tussen Goes 
en Noord-Beveland. Als we als Reimerswaal 
blíjven overvragen (‘het móet en zál de rode 
variant worden!’), is het niet denkbeeldig, 

dat de financiële middelen voor de Zanddijk 
naar de Deltaweg ‘verhuizen’. Dat is wel het 
laatste wat we willen, want dan gebeurt 
er de komende jaren helemaal niets. 
Gedeputeerde Harry van der Maas heeft 
zich daar overigens ook altijd tegen verzet. 
‘De Zanddijk staat met stip op 1’, was zijn 
telkens terugkerende boodschap. Voor 
deze vaste koers zijn we hem als college 
(en raad!) veel dank verschuldigd. Hopelijk 
wordt binnenkort duidelijk welke variant 
het gaat worden.

Biovergister bij Bath
Het is u ongetwijfeld bekend, dat er al 
verschillende jaren plannen bestaan om 
in de Bathpolder bij Rilland een grote 
biovergister te bouwen. In 2011 heeft de 

Zonder een bijdrage van het Rijk zijn de rode en groene variant financieel onhaalbaar.
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gemeenteraad daar al mee ingestemd. 
Het zal u echter ook niet zijn ontgaan, 
dat de weerstand hiertegen enorm groot 
is. Voor de initiatiefnemer – Engie – was 
dit aanleiding om naar een andere 
locatie op zoek te gaan. Die hebben zij 
inmiddels gevonden, namelijk naast de 
rioolwaterzuiveringsinstallatie bij de 
Bathsebrug. Hoe een en ander zich verder 
zal ontwikkelen, kunnen we op dit moment 
nog niet zeggen, maar het feit dat de 
geplande biovergister mogelijk niet meer 
in de Bathpolder wordt gerealiseerd, stemt 
ons voorzichtig positief. Echter, het is nog 
lang geen gelopen race!

Ruimtelijke ontwikkelingen
Uiteraard hebben we ons in de afgelopen 
maanden ook nog met allerlei andere 
zaken bezig gehouden. Zo heeft de raad 
in december ingestemd met de aankoop 
van het voormalige veilingterrein in 
Krabbendijke. Hoe deze locatie wordt 
ingericht, is nu nog niet bekend, maar 
hopelijk kan een deel van het terrein 
worden ingevuld met woningbouw. 
Verder heeft de raad 250.000 euro 
beschikbaar gesteld voor het behoud van 
de toren van de Bathsewegkerk in Rilland.  
Daarnaast wordt er momenteel opnieuw 

nagedacht over het veiliger maken van de 
Havenoordseweg van en naar Waarde, 

wordt er hard gewerkt aan de plannen 
van Cedrah in Yerseke en Krabbendijke en 
verkeert de herinrichting van het centrum 
van Krabbendijke in een afrondende fase. 

Ten slotte
In de afgelopen jaren hebben we met enige 
regelmaat meegewerkt aan de invulling 
en totstandkoming van ‘Een vaste koers’. 
Ik kan u zeggen dat dit telkens weer een 
enorme klus is! Graag wil ik dan ook mijn 
waardering uitspreken voor de grote inzet 
en betrokkenheid van alle (voormalige) 
redactieleden én de medewerkers van 
Drukkerij Van Velzen in Krabbendijke! 
Samen zijn zij erin geslaagd om ‘Een vaste 
koers’ te maken tot wat het nu is: een 
keurig verzorgd en goed leesbaar blad, met 
een gevarieerde inhoud!

Zo heeft de raad in  
december ingestemd  

met de aankoop van het 
voormalige veilingterrein  

in Krabbendijke. 
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Uit de Provinciale Staten
Jaarlijks 20 miljoen euro dividend van Evides, 

wie heeft daar maatschappelijk recht op?
Met deze vraag van de SGP Statenfractie als uitgangspunt hebben we december jl. 
in Provinciale Staten een debat over de PZEM gevoerd. Zoals u wellicht weet, zijn 
de Zeeuwse overheden gezamenlijk aandeelhouder en daarmee eigenaar van de 
PZEM, die op haar beurt weer 50% aandeelhouder van Evides Waterbedrijf is. Met 
een belang van 50% is de Provincie Zeeland veruit de grootste PZEM-aandeelhouder. 
Voorheen was dit Delta en hebben we, zeker in financiële zin, veel meegemaakt. De 
rode draad was avontuurlijke plannen met weinig rendement. Na de afsplitsing van 
het netwerkbedrijf (DNWG) en de verkoop van de Retail-activiteiten (Delta N.V.) is 
de rust bij het resterende PZEM weergekeerd. Hoe staan de zaken op dit moment en 
gaat dit mij als inwoner van Zeeland eigenlijk aan? Jazeker, ik neem u graag mee in 
de actuele ontwikkelingen die ons allemaal raken.

Aandeelhoudersstrategie
In 2017 hebben Provinciale Staten, gezien 
de ervaringen alsmede afsplitsing en 
verkoop van onderdelen, een gewijzigde 
aandeelhoudersstrategie met vrij vertaald 
drie speerpunten vastgesteld:
1. De resterende wholesale-

activiteiten passen niet bij publieke 
aandeelhouders, waarmee verkoop 
van het bedrijf een wens is.

2. De kerncentrale in 
Borssele (EPZ) hoort bij de 
Rijksoverheid thuis.

3. De aandelen Evides 
Waterbedrijf in 
rechtstreeks bezit van de 
Zeeuwse overheden.

Gegeven het grote 
financiële belang beoogt de 

Provincie daarbij actief aandeelhouder 
te zijn door frequent over en met 
PZEM te communiceren middels 
aandeelhoudersbijeenkomsten en 
presentaties bij belangrijke besluitvorming. 
Hiertoe zijn in 2017 onder meer de 
statuten van de PZEM aangescherpt. Wat 
is de huidige status van de genoemde 

speerpunten en de bijdrage van onze 
fractie?

Wholesale-activiteiten
De resterende activiteiten 
van de PZEM bestaan in 
hoofdzaak uit productie en 
handel in energie, waarvan 
40% duurzaam wordt 
opgewekt in onder andere 
de kerncentrale Borssele. 

Wim Kok
Statenlid  

SGP-fractie
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Dit zijn commerciële activiteiten voor 
uitsluitend (groot)zakelijke klanten zoals 
de zware industrie, supermarktketens of 
glastuinbouwbedrijven. Provinciale Staten 
zijn van mening dat dergelijke activiteiten 
niet om een publieke aandeelhouder 
vragen en ook het eerdere argument 
van Zeeuwse werkgelegenheid heeft aan 
betekenis verloren. Wat de SGP betreft kan 
hiermee ‘de bezem door de PZEM’.

Op dit moment is binnen de productie 
van energie de gasgestookte Sloecentrale 
actueel, waarvan PZEM 50% eigenaar is. 
De andere eigenaar is Électricité de France 
(EDF) die heeft aangegeven haar belang 
te willen verkopen. Geeft dit een kans 
voor PZEM? Wij kunnen ons voorstellen 
dat PZEM dit vanuit bedrijfseconomisch 
perspectief zo ziet en het deel van EDF 

zal willen overnemen, zodat zij volledig 
eigenaar van de Sloecentrale is. Uiteraard 
afhankelijk van prijs en voorwaarden. 
Gelet op de aandeelhoudersstrategie, 
waar de SGP van harte achter staat, is ook 
een andere optie het overwegen waard. 
Namelijk het aandeel van PZEM ook 
verkopen, waarmee de volledig Sloecentrale 
te koop komt. Een bedrijf wat volledig 
te koop komt, kan doorgaans op meer 
interesse rekenen. Dat is hier niet anders. 
De derde optie om niets te doen en een 
nieuwe aandeelhouder af te wachten, oogt 
op het eerste gezicht minder aantrekkelijk. 
Op dit moment worden wij onder meer 
via aandeelhoudersbijeenkomsten 
verder geïnformeerd. Voor de SGP is de 
aandeelhoudersstrategie het uitgangspunt, 
met een open en constructieve houding 
voor andere argumenten. We zijn in ieder 
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geval niet op zoek naar meer risico’s en 
wensen alert te blijven op overige aspecten 
zoals de (hoogwaardige) werkgelegenheid 
in Zeeland. In zijn algemeenheid is PZEM 
de laatste jaren fors verlieslatend. Hoewel 
dit deels aan de lage stroomprijzen (in 
relatie tot de kerncentrale) ligt, blijven 
wij benieuwd hoe PZEM hierin zelf gaat 
bijsturen.

Kerncentrale Borssele (EPZ)
Een kerncentrale met landelijke impact 
exploiteren op Zeeuwse schaal past 
niet lekker bij elkaar. Dat vindt de SGP 

al lang, wij zien daarin een (mede)
verantwoordelijkheid voor het Rijk. 
Wij staan niet negatief tegenover 
kernenergie en daarom is het goed 
dat het Provinciebestuur recent aan 
EPZ heeft gevraagd om na te gaan wat 
nodig is om de centrale na 2033 open 
te houden. Misschien moeten we ook 
de mogelijkheden voor een tweede 
kerncentrale onderzoeken, de agenda 
van energie en klimaat kent immers nog 
wel wat uitdagingen! De bijbehorende 
werkgelegenheid past ons wel, maar zonder 

verdere verantwoordelijkheid vanuit het 
Rijk zal het niet gaan.
Aandelen Evides Waterbedrijf
Op dit moment is PZEM voor 50% eigenaar 
van Evides Waterbedrijf waardoor de 
Zeeuwse overheden indirect eigenaar van 
Evides zijn. Al langere tijd pleiten Provinciale 
Staten voor een overdracht van deze 
aandelen rechtstreeks naar de Zeeuwse 
overheden, zodat zij geen onderdeel meer 
zijn van de commerciële PZEM en voorheen 
Delta. Drinkwater is immers een belangrijke 
publieke taak en laat zich het beste borgen 
bij de overheid als eigenaar. Stel dat 
PZEM bijvoorbeeld failliet zou gaan en de 
aandelen Evides deel uit maken van de 
boedel en verkoop door een curator? Een 
scenario dat we graag willen voorkomen. 
Daar komt de maatschappelijke vraag 
wie recht heeft op de twintig miljoen 
dividend die Evides jaarlijks uitkeert nog 
bij. Een verlieslatende PZEM of de Zeeuwse 
overheden en daarmee u en ik?

In de loop van 2019 is de gewenste 
overdracht van deze aandelen verder 
concreet geworden en meermaals 
in de Commissie Bestuur en de 
Statenvergadering onderdeel van het 
debat geweest. Als SGP hebben we onze 
vraagtekens gezet bij het concrete voorstel 
wat wij eind 2019 onder ogen kregen. 
De kern van dit voorstel bestond uit een 
juridische overdracht van de aandelen 
Evides aan de Zeeuwse overheden, waarbij 
het economisch eigendom en daarmee het 
jaarlijkse dividend bij de PZEM zou blijven. 

De bijbehorende werkgele-
genheid past ons wel, maar 

zonder verdere verant-
woordelijkheid vanuit het 

Rijk zal het niet gaan.
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Hoewel wij begrijpen dat een verlieslatende 
PZEM blij is met jaarlijks twintig miljoen 
inkomsten (dividend Evides), waar zij vrijwel 
niets voor hoeft te doen, ziet de SGP dit 
liever aan de Zeeuwse samenleving ten 
goede komen. Wij hoeven niet lang na te 
denken over een infrastructureel project 
in uw gemeente wat hiermee gebaat 
zou zijn. Als SGP-fractie waren we niet 

overtuigd van de financiële en juridische 
argumenten die zijn aangedragen waarom 
ook het economische eigendom niet 
direct mee over kan. Na eigen onderzoek 
en verschillende gesprekken hebben we 
dit samen met andere partijen in een 
amendement tot uiting gebracht. In dit 
amendement hebben we aangedrongen op 

verder onderzoek naar volledige overdracht 
van de aandelen ‘om niet’ en verschillende 
andere zaken. Hierbij is een belangrijk 
uitgangspunt dat de onderzoeken door 
onafhankelijke en externe deskundigen 
worden uitgevoerd en voor de zomer van 
2020 worden afgerond. Dit amendement is 
vrijwel Statenbreed aangenomen, alleen de 
fractie van 50Plus meende tegen te moeten 
stemmen. Voor mij persoonlijk was dit een 
mooi moment daar ik dit amendement als 
onderdeel van mijn maidenspeech mocht 
indienen. Voor de geïnteresseerde lezer is 
meer informatie en ons amendement hier 
na te lezen: 
https://zeeland.sgp.nl/actueel/wensen-
en-bedenkingen-bij-overdracht-van-
aandelen-in-evides-naar-aandeelhouders-
pzem-/11530

Kortom, wij zien mogelijkheden om de 
jaarlijkse twintig miljoen dividend die Evides 
uitkeert naar de Zeeuwse overheden te 
laten komen. De Provincie Zeeland heeft 
op basis van 50% van de aandelen recht op 
tien miljoen en kan dit prima aanwenden 
voor ons allemaal! Dus gaan de zaken bij 
de PZEM u aan? Jazeker en als SGP-fractie 
blijven we dit onderwerp positief kritisch 
voor u volgen!

Als SGP-fractie waren  
we niet overtuigd van de 
financiële en juridische 

argumenten die zijn  
aangedragen waarom ook 

het economische eigendom 
niet direct mee over kan.
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Uit de Tweede Kamer
Luctor et emergo

Twee keer in de Nederlandse politieke 
geschiedenis was de minister-president 
een Zeeuw. De laatste die dat was, kennen 
we nog: de christendemocraat Jan Peter 
Balkenende. Van 2002 tot 2010 leidde 
hij drie volwaardige kabinetten en één 
tussenkabinet. 
Van de Zeeuwse wortels van JP merkte je 
nooit zoveel, maar in de kwestie van de 
Hedwigepolder liet de oud-Kapellenaar 
duidelijk blijken dat hij het onder water 
zetten van een vruchtbare polder niet zag 
zitten. Zijn belofte om de ontpoldering van 
de Hedwige te voorkomen, kwam hij echter 
niet na. Waarbij moet worden aangetekend 
dat dat ook een heidens karwei was, 
omdat het ongelukkige besluit om deze 
Nederlandse polder aan het water prijs te 
geven in Brussel genomen was – en dan 
heb je als klein land het nakijken …

De andere Zeeuw die het tot eerste minister 
schopte, was de liberaal Izaäk Dignus 
Fransen van de Putte, afgekort: Van de 
Putte. Hij was geboren in Goes, 
waar hij ook zijn jeugdjaren 
doorbracht. Maar hij was 
nog maar 13 jaar toen zijn 
vader hem al naar Medemblik 
stuurde. Daar was het Instituut 
voor de Marine gevestigd. 
Vanwege wangedrag werd hij 
ruim twee jaar later echter 
van de opleiding verwijderd. 

Daarna ging hij naar Nederlands-Indië, 
waar hij fortuin maakte in de thee- en 
tabakshandel. Van de Putte’s band met 
Zeeland was daardoor minimaal.

Van Zeeuwse ministers moeten de Zeeuwen 
het niet hebben. Maar gelukkig is er ook 
nog een politieke partij die je, met recht en 
reden, een Zeeuwse partij kunt noemen. 
Eén keer raden welke dat is. Niet alleen 
overigens omdat de SGP in Middelburg 
is opgericht en de oprichter van de SGP 
jarenlang in Zeeland woonde, maar ook 
omdat er geen provincie is waarin de SGP 
verhoudingsgewijs zo sterk is als in Zeeland. 
Reimerswaal spant wat dat betreft de kroon, 
geloof ik. En daar komt nog bij dat bij geen 
enkele fractie in de Tweede Kamer – relatief 
gezien – zoveel Zeeuwen werken.

Wat de invloed daarvan ook moge zijn, feit is 
dat de SGP ook dezer dagen weer meer dan 
gemotiveerd is om de belangen van Zeeland 

te bepleiten in Den Haag. Ik heb het over 
de ronduit schandalige manier 

waarop dit kabinet woordbreuk 
pleegt tegenover de Zeeuwen. 
Dat zijn zware woorden, dat 
besef ik, maar ze zijn in dit 
geval volledig terecht. In 2014 
is de provincie beloofd dat de 
mariniers, die nu nog in Doorn 
gehuisvest zijn, zouden gaan 
verhuizen naar Zeeland. De 

Roelof Bisschop
lid 

Tweede Kamer
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contracten daarover zijn nota bene met veel 
poeha getekend!

Nu puntje bij paaltje komt, geeft het kabinet 
niet thuis. De verhuizing van de mariniers 
naar de stad waar Willem van Oranje de 
Spaanse koning Philips II uitzwaaide en 
waar Michiel de Ruyter de toren beklom 
en aan zijn grote wiel draaide, gaat niet 
door. Het kabinet doet nog wel alsof dat 
nog niet zeker is, maar alles wijst er op dat 
het pleit al beslecht is. Alle mooie beloften 

zijn gebroken. Alle gewekte verwachtingen 
worden niet waargemaakt. Alle 
voorbereidingen die al in en rond Vlissingen 
getroffen zijn, zijn voor niets geweest. En 
alle uitgegeven euro’s zijn over de balk 
gesmeten. Dat is onbehoorlijk bestuur, in 
gewoon Nederlands: Zeeland is bedrogen.

Dat gevoel leeft heel sterk in Zeeland. We 
merken het aan de vaak heftige reacties die 
bij de fractie binnenkomen. Ze doen me een 
beetje denken aan de verontwaardiging van 
de Groningers die in het aardbevingsgebied 
wonen. Ook bij hen was er het gevoel: 
we worden niet serieus genomen, onze 
belangen tellen in de Randstad niet mee. 
En dat gevoel is alleszins begrijpelijk. 

Immers, ook dit kabinet is toch vooral 
een Randstadkabinet, zoals het wel wordt 
genoemd. Dat er onder Rotterdam, voorbij 
Utrecht en boven Amsterdam ook nog 
mensen wonen, wordt nogal eens vergeten.

De SGP-fractie in de Tweede Kamer is 
wat dat betreft meer representatief 
voor heel Nederland. Kees van der Staaij 
woont in Benthuizen bij Zoetermeer, Chris 
Stoffer heeft zijn domicilie in Nunspeet 
op de Veluwe, en ik reis iedere werkdag 
op en neer naar Veenendaal. Als fractie 
stellen we er een eer in om in ons Haagse 
werk ook de belangen van de regio’s te 
bepleiten. Dat kan zijn als het gaat om de 
aanleg en veiligheid van (water)wegen, 
of om voldoende werkgelegenheid, maar 
eveneens om de beschikbaarheid van 
ziekenhuizen en andere zorginstellingen.

Tegen die achtergrond zal de SGP 
zich tot het uiterste inzetten voor 
Vlissingen en omgeving en de geplande 
marinierskazerne. Nu er door het kabinet 
zo gesold is en wordt met de Zeeuwse 
belangen, moet er linksom of rechtsom 
een oplossing komen voor de gerezen 
problemen. Belofte maakt schuld. Als 
fractie zijn we hierover in overleg met onze 
mensen in Zeeland. Want ook zij tonen op 
dit punt nog de ware VOC-mentaliteit.

Daarom ga ik voor de lijfspreuk van de 
Zeeuwen: Luctor et emergo!

P.S. dit artikel is begin februari geschreven.

Alle mooie beloften zijn 
gebroken. Alle gewekte 
verwachtingen worden  

niet waargemaakt.
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De voorDelen:
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Interview scheidende 
wethouder J.P. Sinke

‘Het was Israëls God Die krachten gaf!’ 
Interview met Jaap Sinke over zijn vertrek als wethouder.

Begin februari werden we verrast met 
de mededeling van onze wethouder, dat 
hij per 1 april aanstaande hoopt terug 
te treden. Na twaalf jaar raadslid te zijn 
geweest en veertien jaar wethouder, is 
het volgens hem tijd om het stokje door 
te geven. Reden genoeg om hem bij zijn 
afscheid een aantal vragen voor te leggen.

Uw aanstaand vertrek als wethouder 
kwam voor velen als een verrassing. 
Kunt u ons vertellen waarom u stopt 
als wethouder?
Voor mezelf was het uiteraard geen 
verrassing! Mijn vrouw en ik hebben daar 

lang over nagedacht. Feit is, dat de 
werkdruk de laatste anderhalf 
jaar enorm is toegenomen. 
Iedere week zijn er wel twee of 
drie vergaderingen die tot in de 
late avonduren duren. Eigenlijk 
is het drukker dan ooit tevoren. 
Daarbij komt, dat de dossiers 
steeds ingewikkelder worden 
en meer juridisch van aard. Ook 

mijn leeftijd gaat meetellen. Kortom, op den 
duur gaat de rek er een beetje uit. Voor dit 
werk moet je topfit zijn en energie hebben 
voor twee. Vorig jaar heb ik dan ook het 
besluit genomen om per 1 april te stoppen. 
Ik ben het werk beslist niet beu, maar je 
moet je verstand gebruiken.

Wat was de reactie van het college?
Men was verrast. Uiteraard heb ik het 
eerst met de burgemeester besproken. 
Daarna met de fractie, het bestuur 
van de gemeentelijke afdeling van de 
SGP, de andere wethouders en de 
fractievoorzitters. Men begreep mijn 
overwegingen. Ik prijs me gelukkig dat 
er aan mijn vertrek geen verstoorde 
verhoudingen ten grondslag liggen, of dat 
het met Reimerswaal niet goed zou gaan. 
Integendeel. Het schip van Reimerswaal ligt 

juist goed op koers, op vaste koers.

En na 1 april, dan weer 
leerkracht?
Dat denk ik niet. Na 1 april 
hopen mijn vrouw en ik ons 
leven opnieuw in te richten. Als 
ik gezond mag blijven, hoop ik 
andere dingen te gaan doen, 
maar dan wel in een wat lager 
tempo. 

Kortom, op den duur gaat 
de rek er een beetje uit.

Martin van Manen
Secretaris

PR commissie
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Hoe raakt een leerkracht verzeild als 
wethouder?
Dat is niet zo ingewikkeld. Ik ben in 
1979 in de avonduren begonnen met 
het schrijven voor het RD. In dat kader 
bezocht ik gedurende vijftien jaar de 
raadsvergaderingen in Reimerswaal, 
Kapelle en Borsele. Daarnaast deden de 
plaatselijke kiesvereniging in Krabbendijke 
en de centrale kiesvereniging Reimerswaal 
een beroep op mij en kreeg ik wat 
bestuurlijke ervaring. En toen werd het 
1994… 
Het aantal raadsleden werd in dat jaar 
uitgebreid tot negentien. Omdat we bij 
de verkiezingen zes zetels behaalden 
en ik op nummer zes stond, kwam ik 
in de raad. Dat werk heb ik twaalf jaar 

met veel plezier gedaan. Je begint als 
nieuweling, heel rustig, maar op den 
duur krijg je er wat taken bij. En op een 
gegeven moment gaf wethouder Bliek 
aan zijn politieke carrière bij de volgende 
verkiezingen te willen beëindigen. Toen 
ben ik als kandidaat-wethouder naar 
voren geschoven. Dus via de krant ben ik 
in de politiek terechtgekomen en via het 
raadslidmaatschap wethouder geworden. 
Op dat moment, in 2006, had ik er bijna 
dertig jaar in het basisonderwijs op zitten. 
Ik had het uitstekend naar mijn zin, maar 
vroeg me soms wel eens af: Nog vijftien 
jaar in het onderwijs? En omdat het 
wethouderschap maar eens in de zoveel 
tijd voorbij komt, is de keuze toen op het 
wethouderschap gevallen.
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Wat is de meerwaarde van een SGP’er 
als wethouder?
Als wethouder draai je aan veel knoppen. In 
een vroeg stadium kun je bijsturen als dat 
nodig is. Ook in zaken waar wij veel belang 
aan hechten. Dat betekent niet, dat je geen 
oog hebt voor andere opvattingen, maar als 
het om écht principiële zaken gaat, moet je 
je zeker laten horen. Neem nu bijvoorbeeld 
de zondagsrust. Als het daar over ging, heb 
ik altijd aan de bel getrokken. En gelukkig 

begreep men dat, daar was respect voor. 
Maar ook als het over het gezin ging, als 
de hoeksteen van de samenleving, was het 
zaak om alert te zijn. Daarnaast probeer 
je bepaalde ontwikkelingen soms wat af 
te remmen. Echter, als wethouder ben je 
er voor de hele bevolking en niet alleen 
voor je eigen achterban! Dat vraagt begrip 
en inlevingsvermogen. In de politiek 
moet je elkaar wat gunnen. En zeker geen 
(middelmatige) zaken op de spits drijven. 
Als je een ander wat gunt, krijg je er ook wat 
voor terug. Zo heb ik altijd geopereerd.

Wat zijn hoogtepunten van uw 
wethouderschap?
Een van de mooiste avonden was, dat 

ik Gerrit van Veldhuisen uit Waarde, 
mijn goede vriend en studie- en 
kamergenoot op De Driestar, een lintje 
mocht opspelden. Dat was een avond 
met een gouden randje. Verder heb ik 
aan talloze projecten mogen meewerken, 
zoals de herinrichting van verschillende 
dorpscentra, de aanleg van nieuwe 
woonwijken en de uitbreiding van 
bedrijventerreinen. Daarnaast mocht ik 
meedenken over de (ver)bouw van kerken 
in Krabbendijke, Waarde, Kruiningen 
en Yerseke. Prachtig! Maar het was 
ook mooi om iets voor een ander te 
mogen betekenen, om mensen die in de 
problemen zitten verder te helpen.

Kunt u ook een dieptepunt noemen?
Het woord ‘dieptepunt’ klinkt nogal 
zwaar. Maar er zijn wel dingen die je niet 
zo gauw vergeet. Wat me bijvoorbeeld 
geraakt heeft, was het hijsen van de 
regenboogvlag. Dat deed pijn. Eveneens 
pijnlijk waren de kerkelijke twisten in 
Kruiningen. En ronduit vervelend waren 
soms bepaalde anonieme brieven of 
uitingen op sociale media. Gelukkig ben ik 
die bijna allemaal vergeten. 

Wat heeft u het meest geraakt tijdens 
uw wethouderschap?
Dat er mensen onverwachts overleden. 
Denk aan de brand in ‘Nieulande’ of aan 
dodelijke verkeersongevallen. Maar er zijn 
ons ook raadsleden ontvallen. Soms na een 
ernstige ziekte, soms van het ene op het 
andere moment. Dat zijn zaken die impact 

In de politiek moet je  
elkaar wat gunnen. En zeker 
geen (middelmatige) zaken 

op de spits drijven. 
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op je hebben. Wat me ook geraakt heeft en 
waar ik me ook vaak over verbaasd heb, is 
de heftigheid waarmee sommige mensen 
reageren. Voor het minste of geringste 
vliegen ze in brand. Dan denk ik: Mensen, 
maak je toch niet zo druk, er zijn wel erger 
dingen in het leven.

De SGP moet ook concessies doen als 
coalitiepartij. Wat is onopgeefbaar?
In ieder geval de zondagsrust! Verder ook 
de écht principiële zaken. Maar wat is een 
principe? Zo hebben we jarenlang tegen 
subsidie voor kinderopvang gestemd. Was 
dat uit principe? 
Of…? Echte principes kun je direct 
terugvinden in Gods Woord. De 
zondagsrust is er daar één van. Maar we 

moeten altijd voorzichtig zijn om het woord 
‘principe’ in de mond te nemen.

De slogan was in de afgelopen jaren 
‘Een vaste koers’. Is dat bereikt?
Deze slogan heeft twee dimensies. 
Allereerst de vaste koers van Gods Woord. 
Dat dient het uitgangspunt te zijn. Maar 
daar schiet je altijd in tekort. Er is geen dag 
geweest dat ik daar zonder schuld uitkwam. 
Soms had ik moeten spreken in plaats van 
te zwijgen en moeten zwijgen in plaats van 
te spreken. Als je enigszins beseft met een 
heilig God te doen hebben, blijven er niet 
veel plussen over.
De tweede dimensie van ‘Een vaste koers’ 
is, dat we als SGP niet met alle winden 
mee waaien. Een beetje populair doen, 
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daar heb ik me altijd tegen verzet. Je moet 
je nooit laten regeren door de waan van 
de dag. Wat je afspreekt of belooft, moet 
je nakomen; je moet een betrouwbare 
overheid zijn en een betrouwbare SGP. Een 
man een man, een woord een woord. Of 
dat is bereikt, moet je eigenlijk aan onze 
inwoners vragen. We hebben er in ieder 
geval wel altijd naar gestreefd.

Welk advies wilt u uw opvolger 
Maarten Both meegeven?
Dat is best een lastige vraag. Wat ik zeker 
zou willen zeggen is: Zorg voor een goede 
verhouding met de andere collegeleden, 
de directie en onze medewerkers. 
Investeer in de relatie met de mensen 
die om je heen staan. En gun elkaar wat. 
Maar durf ook keuzes te maken, ook 
als dat betekent dat je mensen moet 

teleurstellen. Dat blijft moeilijk, ook na 
veertien jaar… Maar als je mensen het 
eerlijke verhaal vertelt, is er vaak begrip 
voor. Zorg ook voor een goede relatie met 
de eigen achterban én met de pers. Want 
zij kunnen je maken en breken. Tenslotte, 
blijf ook gewoon Maarten. Want een 
wethouder is niets meer dan welke andere 
burger ook.

Wat wilt u jongeren nog meegeven?
Ik ben trots op onze SGP-jongeren en vind 
het geweldig dat er allerlei activiteiten 
worden georganiseerd. Blijf dat vooral 
doen! Schuw ook geen opschaling naar de 
Bevelanden. Dan heb je meer toekomst. En 
als er iets is, bel onze raadsleden, bel de 
wethouder of kom langs!

Wat wilt u de achterban nog 
meegeven?
Ik ben onze achterban erg veel dank 
verschuldigd. Dat ze mij al die jaren hebben 
verdragen! Ook als er weleens besluiten 
genomen werden die niet in hun straatje 
pasten, hebben ze me nooit in de steek 
gelaten. Daar ben ik wel eens verwonderd 
over geweest.

Heeft u nog een slotopmerking?
In de jaren die achter liggen, heb ik me met 
veel zaken mogen bezighouden. Ik heb 
daar altijd de gezondheid en de krachten 
voor gekregen: ‘En wat hebt gij, dat gij niet 
hebt ontvangen?’ Zo is het geweest en niet 
anders! Daar kun je alleen maar stil van 
worden. 
Waar ik ook dankbaar voor ben, is de grote 
steun van het thuisfront, met mijn vrouw 
voorop. Zonder haar was het echt niet 
gelukt! Maar naast alle menselijke steun, 
hoe fijn die ook was, moet ik toch zeggen: 
Het was Israëls God Die krachten gaf! 
Het past ons dan ook om in ootmoedige 
erkenning voor Zijn hulp en bijstand terug 
te kijken.

Zorg ook voor een 
goede relatie met de eigen 
achterban én met de pers.
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Een ooggetuige aan het woord - 
over het ontstaan van de 
gemeente Reimerswaal

Het zal ergens op een avond in het voorjaar van 2000 geweest zijn dat ik een 
bezoek bracht aan ons vroegere raadslid Willem Koster (1931-2004), op zoek naar 
informatie over de Julianaschool voor het jubileumboek ter gelegenheid van het 
75-jarig bestaan. Hoewel hij jarenlang als administrateur werkzaam geweest was 
voor de schoolvereniging, was hij over de school vlug uitverteld. Toen het gesprek 
echter op de SGP terecht kwam, raakte hij op zijn praatstoel en werd het een latertje 
die avond. Hij vertelde ook dat hij bezig was om zijn (bestuurlijke) herinneringen 
schriftelijk vast te leggen; ik toonde mijn belangstelling en kort daarna bracht hij 
een ordner met wat oude SGP-documenten die hij zelf ooit ook eens gekregen had. 
Ook later lag er af en toe nog wel eens iets interessants in de brievenbus, zonder 
nadere toelichting, maar wel voorzien van zijn initialen ‘WK’. Op zekere dag lag er 
een deel van zijn ‘memoires’ op de mat, met als onderwerp de totstandkoming van 
de gemeente Reimerswaal op 1 januari 1970.

Reimerswaal is ontstaan uit de 
samenvoeging van de vroegere 
gemeenten Krabbendijke, Kruiningen, 
Rilland-Bath, Waarde en Yerseke. Vijf 
kleine(re) gemeenten met elk een 
eigen burgemeester, wethouders en 
gemeenteraad, die steeds meer moeite 
hadden om aan alle eisen te voldoen. Een 
eeuw eerder, van 1872-1887, hadden 
de gemeenten Krabbendijke 
en Kruiningen al wat kunnen 
oefenen met samen dezelfde 
burgemeester, de heer D.P. 
Dominicus. 
Deze ervaring zal echter bij 
de vorming van Reimerswaal 
geen rol meer gespeeld 
hebben. Wel zal er al 

langer contact bestaan hebben tussen 
deze gemeenten omdat ze samen 
verantwoordelijk waren voor de kern 
Oostdijk. Verder zal er, zoals ook elders bij 
veel herindelingen, meer sprake geweest 
zijn van een verstandshuwelijk, dan van 
liefde op het eerste gezicht.
Toen de redactie mij verzocht om iets te 

schrijven over vijftig jaar Reimerswaal, 
dacht ik terug aan de ordner 

van Willem Koster en heb het 
genoemde verslag er weer 
eens op nagelezen. Het is de 
moeite waard om hiervan 
kennis te nemen en daarbij wil 
ik u graag mee laten lezen en 
hem hieronder postuum aan 
het woord laten. 1

Ad Meeuwsen
Raadslid
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Voorbereiding
In verband met de komende herindeling 
van Gemeenten op Zuid-Beveland begon 
ik me half 1968 wat te oriënteren op het 
hoe en wat. Hoewel de wet nog niet was 
aangenomen door het parlement, het kon 
dus nog verschillende kanten opgaan, 
leek het me toch wenselijk dat de SGP-
kiesverenigingen in onze regio zich gingen 
bezinnen hoe het verder moest als de 
herindelingswet zou worden aangenomen. 
De discussies hierover waren volop aan de 
gang, zowel in onze regio als in de Tweede 
Kamer en je moet je niet laten overvallen 
als het eenmaal zover is! Als wethouder 
van Krabbendijke en als geïnteresseerde 

beschikte ik toen over redelijk wat actuele 
informatie. Ik verzamelde her en der 
gegevens en ander actueel cijfermaterieel.
Hiervan maakte ik een rapportje op en 
maakte prognoses voor verschillende 
uitkomsten van de herindelingswet, 
voor zowel een Oostgemeente, een 
Westgemeente als voor Reimerswaal; ik 
maakte ook ramingen voor SGP-zetels 
bij deze varianten, vroeg informatie 
en concept reglementen op bij andere 
herindelingsgebieden enz. 2

Tussen twee haakjes, achteraf mocht ik 
het genoegen smaken dat mijn becijferde 
uitkomsten voor de variant Reimerswaal 
na de verkiezingen precies uitkwamen! 

W. Koster
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Verder hield ik voor de SGP-kiesvereniging 
te Krabbendijke een inleiding over 
dit onderwerp. Het bestuur van deze 
kiesvereniging nam contact op met de vier 
andere SGP-kiesverenigingen in Oost-Zuid-
Beveland voor een samenspreking over dit 
onderwerp. Deze bespreking kwam er. 

Instelling adviescommissie
Op 15 oktober 1968 werd er een 
vergadering gehouden van de gezamenlijke 
besturen van deze kiesverenigingen. 
Tijdens deze vergadering werd besloten 
een ad-hoc-commissie in het leven te 
roepen. Deze commissie kreeg als taak het 
aanwezige concept-reglement (door mij 
opgesteld) voor de samenwerking van de 
kiesverenigingen op Oost-Zuid-Beveland 
nader te bestuderen en eventueel uit 
te werken. Voor deze ‘Adviescommissie 
Organisatie Kiesverenigingen’ werden 
aangewezen:
voor Krabbendijke: M. Verschuure en  
W. Koster
voor Kruiningen: K. Ruissen en M. van Burg
voor Rilland: J. Hoekman en P. Beeke
voor Yerseke: T.J. Vogelaar en L. de Wolf
voor Waarde: C. Goud en P.W. Jobse
W. Koster werd aangewezen als rapporteur. 3

Na enkele vergaderingen en beraadslagingen 
van deze commissie was het resultaat: ‘een 
voorstel tot oprichting van een Centrale 
Gemeentelijke SGP-kiesvereniging voor 
Reimerswaal, in het bijzonder voor de 
Gemeenteraadsverkiezingen, met behoud 
van de vijf plaatselijke kiesverenigingen 
voor al de andere taken.’ De bestuursleden 

zouden worden aangewezen door de vijf 
plaatselijke kiesverenigingen, en wel elke 
kiesvereniging één lid, en de twee grootste 
elk één bestuurslid extra. Totaal dus zeven 
bestuursleden. Voor de besluitvormende 
ledenvergaderingen van de vereniging zou 
elke kiesvereniging twee afgevaardigden 
met stemrecht leveren. Totaal dus tien 
afgevaardigden. Hoewel het zo niet in 
het reglement staat (maar wel zo door 
mij bedoeld en door de commissie werd 
overgenomen), betekent dit dat in het 
bestuur de twee grote kiesverenigingen 
de meerderheid hebben, en in de 
besluitvormende vergaderingen van de 
vereniging juist andersom, daar hebben 
de drie kleine kiesverenigingen samen de 
meerderheid. 
Op de vergadering van 21 april 1969 werd 
besloten de commissie op te heffen nadat 
alle vijf kiesverenigingen hun bestuurslid 
(leden) hadden aangewezen. 
W. Koster werd opgedragen daarna de 
eerste vergadering van het nieuwe bestuur 
bijeen te roepen. Op 30 mei 1969 was het 
zover en had ik alle namen binnen. Dus 
schreef ik op 31 mei 1969 een vergadering 

Het was een buitengewone, 
imponerende en indrukwek-

kende gebeurtenis,  
we kunnen wel zeggen  

ceremonie, die vergadering 
van 2 januari 1970.
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uit voor deze eerste bestuursvergadering, 
te houden op donderdag 12 juni 1969 om 
8 uur, in de Lagere School der Ger. Gem. te 
Kruiningen, Schoolstraat 2a.
Omdat J.P. Sinke elders in dit nummer ook 
aandacht besteedt aan de oprichting van 
de Centrale Kiesvereniging en aan de eerste 
gemeenteraadsverkiezingen laat ik deze 
onderwerpen hier rusten en vervolg het 
artikel met Kosters herinneringen aan de 
eerste raadsvergadering, waarin ook twee 
wethouders werden gekozen.

Eerste raadsvergadering
De beëdiging van de voor de eerste 
keer gekozen raadsleden van de nieuw 
gevormde gemeente Reimerswaal vond 
plaats op vrijdag 2 januari 1970, des 
namiddags om 3 uur in het Dorpshuis van 
Kruiningen. Het was een buitengewone, 
imponerende en indrukwekkende 
gebeurtenis, we kunnen wel zeggen 
ceremonie, die vergadering van 2 
januari 1970. De grootste zaal van het 
Dorpshuis in Kruiningen zat stampvol 
met afgevaardigden, genodigden, 
familieleden en belangstellenden. Dhr. 
Bas Korstanje, tot twee dagen daarvoor 
secretarieambtenaar van Yerseke, trad 
op als ceremoniemeester en probeerde 
alles in goede orde en vlekkeloos te laten 
verlopen, wat hem wonderlijk goed lukte. 
Het valt echt niet mee om zo’n grote 
schare mensen wat in toom te houden. 
Tussen haakjes, geen wonder dat hij 
een jaar of wat later benoemd werd tot 
Burgemeester! (Die Yersekenaren zie je 

overal opduiken.) 
Wat precies bedoeld wordt met 
de laatste opmerking over ‘die 
Yersekenaren’ blijft onduidelijk. De 

PvdA’er B.J. Korstanje (1918-1985) was 
behalve gemeenteambtenaar ook lid 
van Provinciale staten. In 1974 werd 
hij benoemd als burgemeester van de 
gemeenten Zwartewaal en Vierpolders. 
Vanaf november 1979 tot aan de 
herindeling van 1 januari 1984 was hij 
waarnemend burgemeester van Klaaswaal. 
In die hoedanigheid mocht hij op 21 
januari 1981 zijn oud-dorpsgenoot ds. J. 
Koster toespreken bij diens intrede in de 
Gereformeerde Gemeente van Klaaswaal, 
waarbij beider Zeeuwse en Yersekse 
wortels niet onvermeld bleven. 4 
In het reeds genoemde artikel van 
J.P. Sinke wordt ook ingegaan op de 
wethoudersverkiezing. Voor de benoeming 
van een derde wethouder was toestemming 
van de provincie nodig. Koster schrijft 
hierover het volgende:
Voorafgaand aan de wethoudersverkiezing 
had er tussen enkele lijsttrekkers in kleine 
kring vertrouwelijk overleg plaatsgevonden. 

Voorafgaand aan de wet-
houdersverkiezing had er 
tussen enkele lijsttrekkers 

in kleine kring vertrouwelijk 
overleg plaatsgevonden.
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Er was een (broze) overeenstemming 
bereikt, inhoudende dat PvdA en SGP in 
eerste instantie een wethouder zouden 
leveren. Aan Gedeputeerde Staten zou 
worden gevraagd, na goedkeuring door de 
raad, om in verband met de grootte van de 
gemeente en de vele werkzaamheden die 
te wachten stonden, een derde wethouder 
te mogen aanstellen. 
Na goedkeuring door gedeputeerde staten 
en dat was te verwachten zoals bleek uit 
een voorbespreking, zou de A.R.P. de derde 
wethouder leveren, maar dat kwam in een 
volgende vergadering. 
De afspraak hield in dat we elkaars 
voorgedragen persoon zouden stemmen. 
Voorgedragen zouden worden:  

C. Slabbekoorn (PvdA vier stemmen), 
H. Cornelisse (SGP ook vier stemmen) en 
 J. Nieuwenhuijse (A.R.P.  twee stemmen) 
maakt totaal tien stemmen, terwijl de 
meerderheid was negen stemmen. 
Concreet betekende dat, dat de SGP op de 
door de PvdA voorgedragen persoon zou 
stemmen.
Vervolgens geeft hij een kijkje achter de 
schermen van een SGP-fractievergadering, 
hierover merkt hij op:
‘In de daarna gehouden fractievergadering 
lag dat nog niet zo gemakkelijk. Eerst werd 
gesproken over de persoon de we zouden 
voordragen, er was meer belangstelling, en 
daarna over de combinatie. Maar er werd 
overeenstemming bereikt.’
Wie er van de SGP’ers verder nog 
belangstelling had om wethouder te 
worden is niet vermeld. C. Goud was 
wethouder geweest in de gemeente 
Waarde en Koster zelf in de gemeente 
Krabbendijke. Zelf merkte hij eind 1989 
in een interview 5  over een eventueel 
wethouderschap op dat hij het ‘zeker voor 
de eerste termijn een erg onzekere functie 
vond’ en ‘bovendien geen kans zag dit werk 
te combineren met zijn bedrijf.’ 
Tenslotte gaat hij nog in op de korte 
tijd dat C. Goud lid was van de SGP-
gemeenteraadsfractie.

Overlijden C. Goud
De heer C. Goud heeft slechts de 
beëdigingsvergadering van 2 januari 
1970 meegemaakt en de eerste reguliere 
vergadering op 14 januari 1970. Daarna 

C. Goud
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is hij ziek geworden. De notulen van 17 
februari 1970 melden: afwezig wegens 
ziekte C. Goud, zo ook de notulen van 17 
maart, 7 april, 28 april en 26 mei 1970. 
En dan in de notulen van de vergadering 
van 30 juni 1970 volgt ‘een vacature’. De 
heer C. Goud is op 27 mei 1970 overleden. 
Het is tot nu toe (19 januari 2000) in het 
inmiddels dertigjarig bestaan van de 
Gemeente Reimerswaal, het enige zittende 
raadslid dat in die functie is overleden. In 
de vacature werd benoemd de heer I.A.M. 
Koster uit Waarde.

Ten slotte
In het genoemde RD-interview noemt 
Koster de herindeling ‘achteraf bezien een 
goede zaak, als grotere gemeente heb 
je meer grip op de zaak en kun je beter 
opgeleid personeel aantrekken. Bovendien 
zijn de problemen de laatste jaren zo 
omvattend en ingewikkeld geworden, dat 
je daar als kleine gemeente veelal geen 

passend antwoord meer op hebt.’ Willem 
Koster was als geen ander ingewijd in 
de problematiek van de herindeling - als 
wethouder van Krabbendijke had hij de 
laatste vier jaren voor de herindeling 
meegemaakt; aansluitend was hij namens 
de SGP raadslid van Reimerswaal. Ook voor 
de SGP heeft hij nu een halve eeuw geleden 
in bestuurlijk opzicht ontzettend veel werk 
verzet. 
Eind 2003 werd in ‘Een vaste koers’ 
een interview 6 opgenomen met I.A.M. 
Koster waarin ook teruggeblikt wordt 
op het raadswerk van I.A.M. Koster in 
de periode 1970-1974. Hij had W. Koster 
van dichtbij meegemaakt als raadslid en 
fractievoorzitter en noemde hem ‘een 
geweldige stimulator’ en liet optekenen 
dat ‘Willem Koster baanbrekend 
werk verricht heeft, zeker ook in die 
beginperiode’. Ook daarom leek het ons 
een passend moment u mee te laten lezen 
in zijn herinneringen.
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Dag SGP-vrienden, mijn naam is Lorenzo Doudeijns, achttien jaar en 
woonachtig in het mooie dorp Yerseke. Momenteel zit ik in mijn examenjaar: 
atheneum zes. Naast het soms nogal hectische schoolleven interesseer ik 
me in politiek. Hieruit volgt dan ook een mooie functie als secretaris bij SGPJ-
Reimerswaal. Samen met de andere commissieleden wil ik me de komende 
tijd inzetten om politiek te bedrijven op grond van Gods Woord. Het uitdragen 
van een Bijbelse visie is in deze tijd niet altijd even gemakkelijk. Het is daarom 
van essentieel belang om jongeren bij de politiek te betrekken door middel van 
het organiseren van informatieve avonden over maatschappelijke thema's. 
Natuurlijk moet er ook ruimte zijn voor gezelligheid. Ik heb trouwens vernomen 
dat er binnenkort weer mooie avonden op de planning staan. Ik hoop je snel een keer te zien!

Hartelijke groet, Lorenzo Doudeijns, aanstaand bestuurslid SGPJ-Reimerswaal

Wie draagt de zwaarste lasten van de tot nog toe ingewortelde traditie rondom oud en 
nieuw? In ieder geval zal een groot gedeelte van u het met ons eens zijn dat die lasten toch 
vaak op de schouders van de hulpdiensten terecht komen. En dat elk jaar 
weer. Vanuit de landelijke SGPJ is het idee geopperd om door het hele land 
de hulpdiensten te bedanken door persoonlijk naar hen toe te gaan, een 
complimentje te geven en oliebollen te brengen. Vol enthousiasme is dit plan 
uitgevoerd door verschillende SGPJ-commissies. Wij, als SGPJ-Reimerswaal, 
deden hier graag aan mee. Vlak voor en op oudjaar hebben wij een bezoekje 
gebracht aan de politie, brandweer en ambulance in Reimerswaal. Want als 
iemand het verdient om in het zonnetje gezet te worden, zijn zij het wel.

SGP-Jongeren, 
even voorstellen

SGPJ bedankt hulpdiensten

Beste EVK-lezers,
Als SGP-jongeren geven we u graag een update vanuit 
onze commissie. Zo stelt onze secretaris in spe zich voor 
en vertellen we over de activiteiten die we de afgelopen 
maanden georganiseerd en ondernomen hebben. Vrijdag 17 
april staat een avond over duurzaamheid gepland, kijk op 
sgpj.nl/activiteiten of op onze Instagram pagina voor meer informatie.
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We kunnen ons allemaal wel de donkere dagen 
voor kerst voorstellen. Op 3 januari was de kerst 
dan al wel voorbij, maar toch was het een dag 
met somber weer. Vooral voor onze oudere vrienden duren zulke donkere dagen vaak lang. 
Daarom kwamen we als SGP-jongeren Reimerswaal op het idee om op één van deze donkere 
dagen met onze ouderen een activiteit te organiseren. De medewerkers van Zorggroep Ter 
Weel waren meteen enthousiast: dat zullen de ouderen erg leuk vinden! Meteen een goede 
gelegenheid voor ons als jongeren om met deze oudere mensen in gesprek te gaan. Toen we 
aankwamen werden we vriendelijk ontvangen en er was meteen volop gelegenheid om de 
ouderen te spreken onder het genot van een bakje koffie of thee. Sommige ouderen konden 
bijna niet wachten om te beginnen met de spellen die klaar stonden. Tijdens het spelen van 
de spellen zagen we hoe de ouderen ervan genoten, zeker toen één van ons bij het sjoelen 
werd ingemaakt door een oude dame. Ook spellen met vragen zorgen voor grappige, mooie 
en serieuze gesprekken. Al met al was het een prachtige middag waar we met genoegen aan 
terug kunnen denken. Denkt u ook aan uw oudere medemens? Het is zeker de moeite waard!

31 januari 2020, 20.00 uur, het eerste Zeeuwse SGPJ-café is een feit! Ten minste zestig 
jongeren begeven zich naar de Torenzaal van de historische locatie Slot Oostende te 
Goes om naar een korte lezing van Harry van der Maas te luisteren. Het onderwerp 
‘Jouw toekomst in Zeeland?!’ sluit goed aan op de Zeeuwse jongeren. Gelukkig kan na de 
lezing het vraagteken weggehaald worden, want ja, er is een toekomst voor de jongeren 
in Zeeland. Er is volop werkgelegenheid in verschillende sectoren. Al is uiteraard het 
belangrijkste dat we ons focussen op onze toekomst na dit leven. Typerend voor een SGPJ-
café is natuurlijk het informele gedeelte na de lezing. Gewapend met een drankje, brengen 
we de rest van de avond door in de gewelfde kelder van het Slot. Er heerst een gezellig 
sfeertje: op laagdrempelige wijze ontmoeten jongeren elkaar en worden er gesprekken 

aangeknoopt. De cameravrouw staat paraat om 
alles vast te leggen en de resultaten zijn lachende 
gezichten gevangen in het geheugen van de camera. 
Als organisatie durven we te zeggen dat het Zeeuwse 
SGPJ-café zeker voor herhaling vatbaar is!

Spelletjes met 
ouderen

1e Zeeuwse SGPJ-café
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Ds. G.H. Kersten als politicus (2)
De vorige keer hebben we gezien hoe ds. G.H. Kersten actief is geworden in de 
politiek. In dit boeiende hoofdstuk laat Bart Bolier ons nog veel meer zien. We gaan 
naar de eerste verkiezingen waarbij de SGP voor het eerst een zetel kreeg in de 
Tweede Kamer! 

Bij de verkiezingen van 1922 is er iets 
bijzonders aan de hand. Voor het eerst 
mogen er vrouwen stemmen. Het is geen 
mogen maar een moeten. Er zal een boete 
worden opgelegd als de vrouwen niet gaan 
stemmen. Voor ds. Kersten is het geen vraag 
of de vrouw mag stemmen. Volgens hem is 
het revolutionair en tegen Gods Woord. Hij 
verwijst naar de scheppingsorde en naar 
Spreuken 31 waar de taak van de vrouw in 
positieve zin is omschreven. In het leven van 
ds. Kersten is het vrouwenstandpunt niet 
meer helemaal uitgewerkt. Een vergadering 
van de SGP spreekt zich eensgezind uit, 
vrouwen mogen niet stemmen en ook niet 
gestemd worden: ‘Niet de overwinning is ons 
hoogste doel, maar de zuivere openbaring van 
ons beginsel. Winnen met inboeten van eigen 
beginselen is verliezen.’ De ambtsbroeder van 
ds. Kersten, ds. Zandt denkt er anders 
over. Maar ze verdragen elkaar. 
Een bijzonder voorbeeld is de 
godvrezende Mina Boogaard uit 
Sliedrecht. Als de verkiezingen 
op 5 juli 1922 aangebroken 
zijn, krijgt ze worstelingen met 
land en volk. Dat niet alleen, 
ze krijgt ook worstelingen voor 
ds. Kersten. Ze krijgt zoveel 
vrijmoedigheid en geloof dat 

ze gaat stemmen. Dat gaat daarna als 
een lopend vuurtje door Sliedrecht. ‘Rond 
de middag staat dan ook een ouderling, die 
tevens voorzitter van de kiesvereniging is, op 
de stoep. ‘Wat hoor ik, vrouw Boogaard, bent 
u naar de stembus geweest?’ ‘Ja, ik ben wezen 
stemmen. En nou moet je eens even daar op 
die stoel gaan zitten. Dan zal ik je zeggen hoe 
dat gegaan is.’ Als ze uitgesproken is, antwoordt 
de verwonderde ambtsdrager: ‘Als het dan zó 
ligt, zal ds. Kersten nog in de Kamer komen.’’ 
Bij deze verkiezingen krijgt de SGP een zetel. 
Ds. Kersten komt op 40-jarige leeftijd in de 
Tweede Kamer!
In de politiek moet men compromissen 
sluiten. Daarvan is ds. Kersten zich ook 
bewust. Maar op één punt moet men 
onverbiddelijk zijn, vindt hij. Wat ingaat tegen 
het Woord des Heeren! Ds. Kersten staat 

beginsel- en getuigenispolitiek voor. Het 
‘Alzo zegt de Heere’ moet klinken 

in de Tweede Kamer. Niet het 
resultaat, maar het getuigenis, 
dat is heilig! Dat is lang niet 
iedereen het met hem eens. Een 
aantal christelijke Kamerleden 
vindt dat het getuigen omgezet 
moet worden in de praktijk van 
alle dag. 
Ds. Kersten was al druk, maar 

Martin van Manen
Secretaris

PR commissie
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nu hij het Tweede Kamerlidmaatschap erbij 
heeft, is hij drukker dan ooit. Regelmatig 
verzuimt hij de vergaderingen van de 
Tweede Kamer. ‘Dat roept bij sommigen wel 
vraagtekens op. Wanneer over zijn eerste 
motie wordt gestemd – een verbod op alle 
openbare bioscoopvoorstellingen – schittert 
hij door afwezigheid. Op de vraag waar ds. 
Kersten is, roept een van de Kamerleden tot 
hilariteit van velen: ‘Naar de bioscoop!’ Het is 
wel te verklaren waarom hij er regelmatig 
niet is. Het predikantschap vraagt enorm 
veel van hem. Ook moet hij nog lesgeven 
aan de Theologische School. Zo gebeurt het 
weleens dat de studenten W.C. Lamain en 
M. Heikoop les krijgen in een park in Den-
Haag als er eventjes geen vergaderingen 
zijn van de Tweede Kamer. 
Met de andere christelijke partij in 
de Tweede Kamer, de ARP is er vaak 
onenigheid. Niet over de inhoud, maar 
vooral over de uitvoering daarvan. In de 
ogen van ds. Kersten is de ARP veel te 
slap en in de ogen van de ARP’ers zijn de 
SGP’ers te strak in de beginselpolitiek. Vooral 
over de benadering van artikel 36 uit de 
Nederlandse Geloofsbelijdenis verschillen 
ze van mening. Maar niet alleen van de ARP, 
ook van de SDAP komt er hevige weerstand, 
vooral van de SDAP’er Schaper. ‘Wanneer de 
predikant wijst op de ontheiliging van Gods 
dag trekt Schaper nog een ander scheldregister 
open. Ze kunnen op zondag beter naar een 
voetbalwedstrijd gaan dan naar de kerk, vindt 
hij. ‘Als zij de hele dag bij u in de kerk hebben 
gezeten zijn zij in staat tot allerlei slechts!’’. 
Nu ds. Kersten Tweede Kamerlid is levert 

hem dat ook veel bekendheid op. Men 
wil die dominee die in de Tweede Kamer 
zit ook weleens zien. Als hij een tijdrede 
houdt, komt men van heinde en ver. Ook de 
landelijke pers schrijft over hem: ‘Vandaag 
heeft hij gesproken. Voor het eerst. En hoe? 
Als een machtige galm gaat zijn stem door 
de zaal’, en ‘Zijn jas wappert als ’n sombere 
zwarte vlag achter hem aan, als hij wat snel de 
Kamer instuift’.
Er zijn echter ook journalisten die heel wat 
minder vriendelijk over hem schrijven: ‘de 
man met zijn gezicht-zo-glad-als een-biljartbal 
en z’n houten geklede jas, (..) zijn golvende 
preek-stem en zijn typische dominees-snuit’. 
De reactie van ds. Kersten in de Banier is 
kort en krachtig: ‘Eén bidder is meer dan 
duizend schreeuwers.’ Maar al deze felle 
bewoordingen doen hem wel pijn. In die 
tijd laat hij vaak voor de dienst Psalm 89:20 
zingen:

Gedenk den smaad,  
dien elk van Uwe knechten lijdt,
Waarmee elk machtig volk  
mijn bang gemoed doorsnijdt;
Den smaad, o HEER’,  
waarmee Uw haters ons beladen,

Na een dag vol strijd en drukke bezigheden 
heeft hij behoefte aan contact met 
gelijkgezinden. Zo belt hij soms ds. Lamain 
op die in Rotterdam-Zuid staat. Het gebeurt 
een keer dat ze zo een fijn gesprek hebben, 
dat ze tot ’s morgens vijf uur met elkaar 
spreken over God en Zijn Koninkrijk. Dat doet 
hem goed. Dan kan hij er weer even tegen.

Wordt vervolgd
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Gawege is een kleine buurtschap met ca. 75 
inwoners. De naam Ghawege of voetweg is al 
oud. In 1263 sprak men er al van, toen is daar 
een dam aangelegd tussen Krabbendijke en 
Valkenisse.  
In 1836 verzochten de Afgescheidenen van 
Krabbendijke Ds. Budding om ook eens te 
komen preken. Deze godsdienstoefening vond 
plaats in een grote schuur van landbouwer 
Jacobus Westrate. Deze schuur stond toen 
in Gawege waar nu uienhandel Franje 
is gevestigd. Ds. Budding heeft daar de 
Heilige Doop bediend en tevens de eerste 
ambtsdragers bevestigd. Toen is in feite de 

Afgescheiden gemeente van Krabbendijke 
geïnstitueerd. Dit vond plaats op 9 oktober 
1836. Tijdens de dienst is er proces-verbaal 
opgemaakt door de burgemeester van 
Waarde. Het vonnis is uitgesproken bij de 
rechtbank in Goes en wel op 17 november 
1836. Ds. Budding kreeg een geldboete 
van f100, Jacobus Westrate een van f50, 
de ambtsdragers Adriaan Blok, Johannes 
Buteyn, Jan Versprille en Dingenis Stroosnijder 
moesten allemaal f25 betalen. Nu is de 
buurtschap in tweeën gedeeld, er is in 1972 
een viaduct gebouwd over de bestaande weg 
voor de aanleg van de A58.
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 SGP-Agenda
Tijdredes:
PKV Yerseke, donderdag 30 april 2020
Stud. P.J. de Raaf uit Rotterdam om 19.30 uur in het kerkgebouw van de Gereformeerde 
Gemeente te Yerseke.

PKV Krabbendijke, dinsdag 9 juni 2020
Ds. G. van Manen uit Elspeet om 19.30 uur in het kerkgebouw van de Gereformeerde 
Gemeente te Krabbendijke.

PA Kruiningen, donderdag 25 juni 2020
Ds. K. Boeder uit Dirksland om 19.30 uur in het kerkgebouw van de Gereformeerde 
Gemeente te Kruiningen.

SGP-avond georganiseerd door de PR-commissie
Vrijdag 30 oktober 2020
Spreker: ds. G.W.S. Mulder uit Ridderkerk rondom het thema ‘De SGP als beginselpartij of 
gedoogpartij’. Locatie dorpshuis ‘Apeldoorn’ in Oostdijk. Aanvang 19.45 uur. 

SGP-Jongeren
SGP-Jongerendag op zaterdag 21 maart 2020
Locatie: Beatrix Theater te Utrecht van 9.30 tot 16.00 uur.
Sprekers o.a. minister Hugo de Jonge en staatssecretaris Paul Blokhuis.
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Uit de gemeenteraad
Over onze fruitteelt en arbeidsmigranten

In de besluitraad van 17 december 2019 
kon het herziene huisvestingsbeleid 
arbeidsmigranten, nadat het in de loop van 
2019 in meerdere vergaderingen aan de 
orde was geweest, worden vastgesteld. Dit 
is een onderwerp waarbij onze fruittelers 
nauw betrokken zijn, wat ook zichtbaar 
was door hun aanwezigheid tijdens de 
verschillende vergaderingen, waarbij zij 
ook meermalen gebruik maakten van 
de mogelijkheid om de gemeenteraad 
toe te spreken. Ook onze fractie volgt dit 
onderwerp op de voet, immers is de SGP 
vanouds een partij met ruime aandacht 
voor onze agrariërs en hun belangen. 
Verder is de fruitteelt een sector met een 
lange geschiedenis in het Zeeuwse en 
daar zijn we zuinig op. Voor ik inga op het 
verloop van de genoemde vergaderingen, 
eerst een korte historische terugblik.

Oude papieren
Als we ons verdiepen in de geschiedenis 
van de Zeeuwse fruitteelt1  dan 
komen we erachter dat deze 
sector al eeuwenlang een 
plaats heeft in onze provincie, 
vooral ook op Zuid-Beveland. 
Zo werd er in Goes reeds 
in de vijftiende eeuw op 
dinsdag fruit verkocht op 
de appelmarkt. Daarnaast 
is bekend dat ook in andere 

Zeeuwse steden, waaronder de toenmalige 
stad Reimerswaal, in de vijftiende en 
zestiende eeuw sprake was van fruitteelt 
en fruithandel van enige omvang. De 
fruitteelt in Zeeland heeft dus oude 
papieren. Naast o.a. pruimen, noten en 
kersen, was er ook toen al sprake van de 
teelt van appels en peren.
Door de jaren en eeuwen heen was er 
sprake van toename van het fruitareaal 
in onze provincie. Zo nam tussen 1904 en 
1946 de oppervlakte fruit in Zeeland toe 
van 1.400 tot 4.400 hectare.

Met de oprichting van veilingen, in Goes 
in 1904 (tijdens de Eerste Wereldoorlog 
volgden Kapelle en Krabbendijke), 
kwam er meer aandacht voor de 
kwaliteit van de producten; ook de 
oprichting van proeftuinen (in onze 

regio in 1901 te Wilhelminadorp) 
leverde een bijdrage aan de 

kwaliteitsverbetering. 
In de winter van 1916-1917 
werd in Krabbendijke een 
veilingvereniging opgericht, 
aanvankelijk onder de naam 
‘Eendracht maakt macht’ 
en later onder de naam 
K.E.O. (Krabbendijke en 

Ad Meeuwsen
Raadslid

‘Eendracht maakt macht’
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omstreken). Aanvankelijk werden daar 
vooral uien, lamsoren, zachtfruit en 
groenten verhandeld. Kort na de Tweede 
Wereldoorlog kwam het hardfruit flink 
opzetten en werden de andere teelten 
verdrongen. Dit geeft aan dat er op het 
grondgebied van het huidige Reimerswaal 
sprake was van een aanzienlijke omvang 
van fruitareaal. 

Terrein en gebouwen van de 
Veilingvereniging K.E.O.
De bestuursleden van de veiling waren 
afkomstig uit Krabbendijke, Kruiningen, 
Rilland en Waarde.2 Rond 1969 beheerden 
de 280 leden van Veiling K.E.O. ongeveer 
850 hectare met hardfruit, waarvan zo’n 
65% appels en 35% peren. 

Werk aan de winkel
De uitbouw van het fruitareaal 
betekende werk aan de winkel en 

veel jonge schoolverlaters vonden 
werk in de boomgaarden en bij 
aanverwante bedrijven. In de decennia 
na de Tweede Wereldoorlog werden 
zij ’s avonds geschoold op o.a. de 
middenstandscursussen van het door P. 
Kuijt opgerichte Instituut Zeelandia (later 
De Driestar) en op fruitteeltcursussen van 
de Commissie Agrarisch Vakonderwijs 
uit Goes, die in het Cultureel Centrum 
te Krabbendijke gedurende de 
wintermaanden o.a. snoei- en aanverwante 
cursussen verzorgde. Velen vonden werk in 
de boomgaarden. Naast een eigen veiling 
kende Krabbendijke ook andere agrarische 
afzetbedrijven, zoals een conservenfabriek 
met de naam 'De Zeeuw' van eigenaar 
Adriaan Weststrate. Die onder ons ook 
bekend staat als medeoprichter van de 
SGP; tevens enkele jaren raadslid namens 
onze partij in de gemeente Krabbendijke. 
Zijn zoon startte rond 1960 in Krabbendijke 
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een chipsfabriek,  genaamd ‘Fritura’. 
Deze fabriek bestond tot 1974 en leeft 
na overname nog voort onder de naam 
‘Croky’. De fabriek vertrok, maar het 
verkoopkantoor bleef nog tot 1988 
gevestigd aan de Morlodestraat, op de 
locatie van de oude Julianaschool. 

Veel landbouwbedrijven plantten een 
deel van hun grond in met fruitbomen en 
dachten een graantje mee te pikken van de 
succesvolle fruitteelt. Het tegendeel werd 
echter bereikt en eind jaren 1960 was er 

zelfs sprake van overproductie en werd 
het begrip ‘rooipremie’ geïntroduceerd. 
Van de genoemde 850 hectare rond de 
Krabbendijkse veiling K.E.O. werd zo’n  
20 à 25% aangemeld voor de rooipremie; 
met name de grotere boeren beëindigden  
hun activiteiten in de fruitteelt. Als gevolg 
van deze krimp werd een fusie van de 
Zeeuwse veilingen een steeds terugkerend 
bespreekpunt, met als uiteindelijk 
resultaat dat nu alle veilingen uit Zeeland 
verdwenen zijn.

Veranderende tijden
Vaste werknemers kwamen in de 
agrarische sector en ook in de fruitteelt 
steeds minder voor. Ook hier zette de 
mechanisatie zich door. Een Reimerswaals 
bedrijf als Burg Machinefabriek is groot 
geworden door het bedenken van 

Ook in Reimerswaal  
raakten zij aan het werk  
en zijn zij inmiddels niet 

meer weg te denken. 
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machinale oplossingen voor het handwerk 
in de fruitteelt. 
Er veranderde veel in de fruitteelt, maar 
met name het plukken bleef handwerk. 
Door de gewijzigde arbeidsmarkt werd het 
door de jaren heen steeds moeilijker om 
geschikte arbeidskrachten te vinden om 
het fruit te oogsten.
Tot eind jaren tachtig de eerste scheuren 
ontstonden in het IJzeren Gordijn en 
in 1989 de Berlijnse muur viel, waarna 
Polen in 2004 toetrad tot de Europese 
Unie. De Polen wilden en konden werken 
en kwamen in vrij groten getale naar 
Nederland om hier behulpzaam te 
zijn met seizoensgebonden agrarische 
werkzaamheden, dus ook bij het oogsten 
van fruit. Ook in Reimerswaal raakten 
zij aan het werk en zijn zij inmiddels niet 

meer weg te denken. Polen en later ook 
andere Oost-Europeanen traden toe tot de 
arbeidsmarkt, maar moesten uiteraard ook 
gehuisvest worden.

Huisvesting arbeidsmigranten
Hiermee zijn we terug bij het onderwerp 
van meerdere raadsvergaderingen, 
namelijk het huisvestingsbeleid voor 
arbeidsmigranten. Als inwoners van 
een land dat behoort tot de Europese 
Unie hebben Polen en ook andere 
Oost-Europeanen vrije toegang tot de 
volledige interne markt. Als zij zich in 
laten schrijven in het bevolkingsregister, 
hebben zij tevens vrije toegang tot de 
woningmarkt en kunnen zij een woning 
kopen of huren. Over hen gaat het in dit 
artikel niet.
Zij die hier slechts kort verblijven voor 
bijvoorbeeld de fruitoogst, laten zich 
als regel niet inschrijven en hebben 
die vrije toegang tot de woningmarkt 

dus niet. Over deze mensen gaat het 
en voor hen moet huisvesting geregeld 
worden. Meestal wordt dit door de 
bedrijven zelf georganiseerd, soms in een 
bedrijfspand, vaak in kampeermiddelen, 
zoals stacaravans. Voor de inpandige 

Het herziene 
huisvestingsbeleid 

arbeidsmigranten is 
vastgesteld.
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huisvesting bestaat al langere tijd een 
landelijk erkend keurmerk van de Stichting 
Normering Flexwonen (SNF).3 Voor de 
huisvesting in kampeermiddelen, zoals 
stacaravans, bestond tot voor kort geen 
landelijk keurmerk. In de loop van 2019 
kwam hierin verandering, toen het 
Agrarisch Keurmerk Flexwonen (AKF)  werd 
erkend. Voor fruittelers biedt deelname 
aan dit keurmerk – na een goedkeurende 
audit - de ruimte om verschuldigde 
huisvestingskosten te verrekenen met 
het salaris. In de huidige situatie mag 
dat niet; nu moet eerst het salaris 

uitbetaald worden en vervolgens moet 
de ondernemer de huisvestingskosten 
weer afzonderlijk zien te innen bij de 
arbeidsmigranten. 
In het herziene beleid was met het 
nieuwe initiatief (AKF) nog geen rekening 
gehouden. Door een fruitteler uit onze 
gemeente werd een zienswijze ingediend 
met het verzoek om dit AKF-keurmerk te 
erkennen als volwaardig alternatief voor 
de op dat moment in het beleid vereiste 
Focwa-keuring. Het college stelde aan de 

raad voor om negatief op deze zienswijze te 
reageren. Het herziene huisvestingsbeleid 
arbeidsmigranten is vastgesteld.

Amendement SGP
Als het gaat over de uitgangspunten van 
het huisvestingsbeleid, zoals kwaliteit, 
hygiëne, en (brand)veiligheid is er sprake 
van vrij brede overeenstemming; over de 
uitwerking en toepassing in de praktijk 
gaan de wegen wel eens uiteen. Als SGP 
zijn wij voorstander van huisvesting van 
arbeidsmigranten bij de bedrijven. Binnen 
het bestek van dit artikel kunnen wij lang 
niet volledig zijn, maar om meerdere 
redenen heeft dat onze voorkeur; de 
ondernemers houden zelf toezicht en het 
voorkomt overlast in de kernen.  
Als SGP vinden we in het algemeen 
dat particulier initiatief en 
verantwoordelijkheidsbesef van 
ondernemers gestimuleerd moet worden. 
Verder zijn wij van mening, dat de overheid 
een regulerende, beschermende en 
controlerende taak heeft op het gebied 
van de arbeidsomstandigheden.4  In onze 
visie past het nieuwe AKF-keurmerk bijna 
naadloos binnen deze kaders en daarom 
hebben we als fractie sterk aangedrongen 
op erkenning hiervan en dit onderstreept 
met het opstellen van een amendement  
op het collegevoorstel.5 Verder is het van 
belang dat bij het AKF-keurmerk zowel 
werkgevers- als werknemersorganisaties 
betrokken zijn. De gemeenteraad schaarde 
zich unaniem achter ons voorstel, maar 
door het college werd het aanvankelijk 

De gemeenteraad 
schaarde zich unaniem 

achter ons voorstel, maar 
door het college werd 

het aanvankelijk niet erg 
welwillend benaderd.
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niet erg welwillend benaderd. De 
beraadslagingen werden op verzoek van 
het college zelfs een keer opgeschort. 
Uiteindelijk maakte het college een draai 
van 180 graden en werd het voorstel toch 
aangepast. Het SGP amendement bleek 
volledig in het nieuwe beleid verwerkt 
te zijn en was daarmee overbodig. Het 
aangepaste beleid werd unaniem door de 
raad vastgesteld. Een resultaat waarmee we 
vanzelfsprekend blij waren.

Hoe verder?
Wij hebben het huisvestingsbeleid 
meermalen ‘beleid in ontwikkeling’ 
genoemd. Er kunnen nog wel wat 
aandachts- en knelpunten genoemd 

worden en het onderwerp zal D.V. nog
meermalen ter sprake komen. 
Verder hebben we erop aangedrongen 
om er, in goed overleg met de betrokken 

ondernemers, nu echt mee aan de slag 
te gaan en ook om het beleid na een 
jaar te evalueren; het college heeft dat 
ook toegezegd en gaat voor dit nieuwe 
beleid ook draagvlak zoeken bij de andere 
gemeenten in de regio om zoveel mogelijk 
te komen tot uniform beleid. 
De sector hebben we gewezen op het 
belang van goede belangenbehartiging. Als 
fractie hopen we de vinger aan de pols te 
houden. Uw vragen en opmerkingen zijn 
altijd welkom!
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